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از طرفی هم شرایطی پیش آمد که نتوانستم تحمل کنم و در مقطعی با 
شهید دکتر بهشتی دچار اختلاف سلیقه شدم. همه این تجربیاتم شد 

قاضی شارح و »سربداران«.
آیا در سال های بعد رابطه ای با بهشتی و انوار داشتید؟

ارتباطها دورا دور بود و مثل گذشته نبود  
سریال و فیلمسازی برای شــما چه ویژگی هایی به همراه 

دارد؟
حرفه اصلی ام نیست و بیشتر دغدغه ام  است و یک دریچه ای است 
برای بیان دلمشــغولی، دغدغه و افکارم. برایم فیلم دیدن در سینما 
بسیار ارزشمند است. سینما رفتن یک تفریح جمعی است که آدمها 
در آنجا به فردیت می رسند و درعین حالی که بین جمع فیلم می بینیم 
فردیت خودمان را حفظ می کنیم. این جهان برایم دلپذیر است. سریال 
و فیلم هایی که ساخته ام ماحصل دغدغه هایم در سال های مختلفی بود 
و البته دارای نقاط ضعف و قدرت هم بوده است. هر کدام از آثارم یک 
تجربه خاصی برایم برایم به همراه داشته و تلاش کردم نگاه ساختار 

شکنانه و پست مدرن در آنها دیده شود.
شما در حالی در اوایل انقلاب به سراغ ساخت سریال تاریخی 
»ســربداران« رفتید که تا آن زمان تجربه های اینچنینی در 
تلویزیون کمتر انجام شده بود. ساخت این سریال برایتان چه 

چالش هایی داشت؟
در زمان ساخت سریال »سربداران« در ابتدای دهه شصت دوران 
گذر به فضای جدیدی بود و بالطبع ساخت ســریالی با این ابعاد در 
تلویزیون واقعا کار دشواری بود. یکی از عواملی که باعث شد من این 
چالش بزرگ را انجام بدهم تجربیاتم در معماری و شهر سازی بود و در 
طراحی فضای سریال و اجرا آن خیلی به من کمک کرد و با پروژه های 
بزرگ کاری بیگانه نبودم و در معماری آنها را تجربه کرده بودم. ایده 
اصلی ساخت این سریال به دهه پنجاه برمی گردد که تئاتر »سربداران« 
را با حضور عبدالله اســفندیاری، مهرزاد مینویی و حاجی پور و... در 
حسینه ارشاد روی صحنه بردم و به نوعی پیش گویی انقلاب اسلامی 
را در سال )13۵1( انجام دادم و کاری شعاری و انقلابی بود. سال های 
بعدتر به ایتالیا رفتم و بازدیدی از اســتودیوهای شــهرک سینمایی 
چینه چیتا داشتم و بررسی درباره ســاخت دکورهای عظیم سریال 
»سربداران« را انجام دادم. در این سریال استاد خورشیدی به عنوان 
طراح در کنار ما حضور داشت. از تاثیرات دکتر علی شریعتی هم در باره 

ساخت این مجموعه نباید غافل شد.
به هر حال در آن شــرایط سیاســی و اجتماعی شــما 
در »ســربداران« ضمن پرداخت دراماتیــک و جذاب به 
شخصیتهایی نظیر قاضی شارح، قضیه عشق زن جوانی به 

شیخ حسن را هم ارائه کردید؟
در این سریال هم در بحث دوبله با حسین کسمایی تلاش کردیم 
در تمام نقش های اصلی از صدای اصلی بازیگران استفاده کنیم  و فقط 

آقای رهگذار جای چنگیزوثوقی و من هم جای موذن مســجد حرف 
زدیم. البته ناگفته نماند در بحث مسائل عاطفی سریال با سانسورهایی 
مواجه شد. برای جذاب شدن شخصیت ملکه مغول که افسانه بایگان 
آن را ایفا کرد از چهل گیس مصنوعی استفاده شد و از تابوهای موجود 

عبور کردیم.
در سریال »سربداران« بازیگر جدید و مهمی به بازیگری 

سینمای ایران معرفی شدند؟
این پرورش جوانهای با استعداد در سایر بخش ها از جمله گریم و 
طراحی صحنه هم انجام شــد و بازیگران خوب و جوانی نظیر افسانه 
بایگان ، امین تارخ ، حســین محب اهری و ... به ســینما و تلویزیون 

معرفی شدند.
در »سربداران« به جز مشایخی و انتظامی از تمام بازیگران 
سرشناس استفاده کردید. دلیل عدم حضور این دو نفر چه 

بود؟
انتظامی را هم انتخاب و دعوت کردم  اما گفت که آمادگی بازی در 
این نوع سریالهای را ندارد. برای جمشید مشایخی هم نقش مناسبی 

نداشتم که پیشنهاد بدهم.
دفتر مهندسی سمرقند را هم تاسیس کرده اید، آیا همچنان 

معماری در کنار سینما جزو ذغدغه های تان است؟
این دفتر را باتفاق موســوی، عبدالله بازرگان و مهندس نقره کار و 

مهندس هندی و حسن آلادپوش تاسیس کردیم. 
کدام کار معماری تان برای شما جذابیت بیشتری دارد؟

در اصفهان خانه قدیمی که طراحی منحصر به فردی داشــت را 
باز سازی کردم و در شاهین شــهر در شهر سازی مشارکت داشتیم و 

کارهای ماندگاری انجام دادیم.
به نظر می رســد که فیلم »جنگ اطهر« قربانی شــرایط 
سیاسی زمان ساختش شد و مجال دیده شدن نداشت چقدر 

به این مسئله اعتقاد دارید؟
»جنگ اطهر« اولین تجربه حرفه ای فیلمسازیم بود و تمام عواملش 
از جمله بازیگرانش مثل فرامرز قریبیان حرفه ای بودند و برای خیلی ها 
جذاب بود که کارگردان یک فیلم نماز می خواند و همسرش هم در فیلم 
بازی می کند و خانه اش هم شده لوکیشن فیلم. در استودیو نقش جهان 
که کارهای فنی فیلم انجام می شد داوود نژاد آمد و کنجکاو بود که با 

من آشنا شود و ارتباط مان از همان دوران آغاز شد.
در حال حاضــر دوران اوقــات فراغت تــان را چگونه 

می گذرانید؟
 بیشــتر رمان می خوانــم ودرگیر دنیــای آثار و اندیشــه های 
داستایوسفکی شــده ام و بعد از دو مرتبه خواندن برادران کازماروف 
احساس کردم که انگار در آن دوران هستم و دغدغه هایم دغدغه های 
شخصیت های رمان است. درکنارش کار کولاژ هم انجام می دهم و فقط 

برای دلم این کار را انجام می دهم.

کار کدامیک از نویسندگان جوان را قبول دارید؟
آثار زویا پیرزاد و پرینوس صنیعی پور را دنبال می کنم.

کدامیک از نویســندگان معاصر درفضای کاری شان به 
معماری توجه دارند؟

 در سبک ساختاری آثار سیمین دانشور، اسماعیل فصیح و احمد 
محمود فضای معماری دیده می شود.

بعد از کم کاریتان در حوزه کارگردانی در تلویزیون از شما 
بازی های زیادی از جمله در سریال »معمای شاه« که ایفاگر 
نقش احمد قوام بودید، دیدیم. به بازیگری چقدر علاقه دارید؟
بازیگری حرفه اصلی من نیست و دوستان لطف می کنند و گهگاهی 
نقش هایی برای بازی به من پیشنهاد می دادند و برای اینکه به دوستان 
کمکی کرده باشــم این نقش ها را بازی می کردم. در مورد ســریال 
»معمای شاه« و نقش قوام باید بگویم احمد قوام ملقب به قوام السلطنه 
سیاستمدار کارکشته  و نخست وزیر چند باره دوران پهلوی اول و دوم 
است و نقش عمده ای در خیلی از تحولات معاصرسیاسی و اجتماعی 

ایران از قبیل ختم غائله آذربایجان داشت.
سریال »در چشــم باد« هم با جعفری جوزانی همکاری 

کردید.
 جوزانی هم از دوستانم محسوب می شود و »در چشم باد« از جمله 
کارهای مهم تاریخی تلویزیون اســت و خوشحالم که در این سریال 

حضور داشتم.
در اوایل دهه شصت و در زمان ساخت فیلم »گزارش یک 
قتل« نگاه سیاسی هم در افکارتان دیده می شد. اما در سایر 

آثارتان این ویژگی دیگر تکرار نشد؟
فضای جامعه ما در اغلب موارد سیاســت زده بوده است. »گزارش 
یک قتل« یک تجربه انسانی و اجتماعی بود و فقط موضوع و سوژه اش 
سیاسی بود و تلاش کردم در این بستر سیاسی به تحلیل روابط بین 
آدمها بپردازم. در سریال »سربداران« هم به یک مقطع تاریخ پرداختم 
که مصادف با استیلای مغولان بر ایران بود و یک سری از اتفاقات مهم 

در حوزه اجتماعی و سیاسی رخ داد.
سابقه تهیه کنندگی چند فیلم را در کارنامه دارید؟در قبول 

تهیه و تولید آیا ملاک اصلی تان فیلمنامه است؟ 
اول اعتماد بــه کارگردان و بعد فیلمنامه مهم اســت. اگر بهترین 
فیلمنامه وجود داشته باشد و کارگردانی خوبی انجام نشود ماحصل 

کار اثر خوبی نخواهد بود.
سبک کار کدامیک از فیلمسازان جوان را دوست دارید؟

 سعید روستایی با ساخت فیلم »ابد و یک روز« نشان داد که سینما و 
فضا سازی را درست می شناسد و حرفی هم که در فیلم مطرح می کند 
مســئله روز اجتماعی بود. صفی یزدانیان هم در فیلم »دنیای شما 
ســاعت چنده« نیز به خوبی از هویت یک شهر در شخصیت پردازی 

شخصیت های فیلمش استفاده کرد. 


